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با حکم  وزیر نیرو؛
مدیرعامل توانیر منصوب شد

وزیر نیرو در حکمــی »آرش کردی« را به  
عنوان مدیرعامل شــرکت مادر تخصصی 
مدیریت تولید، انتقال و توزیع ایران )توانیر( 

منصوب کرد. 
به  گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو )پاون(، در 
این حکم که از سوی »علی اکبر محرابیان« وزیر نیرو 
صادر شده، آمده است: انتظار می رود با همکاری هیات 
مدیره شــرکت و با هماهنگی معاونان و مدیران حوزه 

ستادی، مدیران عامل شرکت های مادرتخصصی، تابعه و وابسته و همچنین مدیران ذی ربط در 
استان ها و در چارچوب وظایف مقرر در اساسنامه شرکت، با رعایت اصول »عدالت محوری«، 
»روحیه انقلابی و جهادی«، »مردم داری« و “فساد ستیزی« در انجام وظایف محوله در راستای 

تحقق شعار »دولت مردمی و ایران قوی« اهتمام ویژه به عمل آورید.
مدیرعامل برق منطقه ای تهران از مسوولیت های پیشین کردی به شمار می رود.

پیش از این، محمدحسن متولی زاده عهده دار این مسوولیت بود. 

۹۵ درصد تولید برق نیروگاه ها با سوخت گاز است
سخنگوی صنعت برق گفت: ۹۵ درصد تولید 
برق نیروگاه ها با سوخت گاز است. بعد از آن 
با درصدی کمتر از گازوئیل و مازوت استفاده 
می شود، درصورتی که مصرف گاز در بخش 
خانگی و تجاری افزایش یابد، نیروگاه ها با 
محدودیت مواجه شده و به اجبار از سوخت 

پشتیبان استفاده می کنند. 
مصطفی رجبی مشهدی ، با بیان اینکه گاز به عنوان 

سوختی مناسب برای نیروگاه ها که افزایش کارایی آنها و کاهش آلایندگی را نیز در پی دارد 
مورد استفاده قرار می گیرد، اظهار کرد: با همکاری مشترکان مشکلی برای تامین گاز نیروگاه ها 

به وجود نخواهد آمد و امیدواریم که این همکاری ها افزایش یابد.
وی با تاکید بر اینکه صنعت برق یکی از بزرگترین مصرف کنندگان گاز است، گفت: در شرایط 
فعلی نیروگاه ها عمدتا ۷۵ درصد از سوخت گاز و حدود ۲۰ درصد از گازوئیل و نزدیک به ۵ درصد 
از مازوت استفاده می کنند البته در شرایطی که دما کاهش یابد، مجبور خواهیم شد تا میزان 

مصرف گاز را کاهش دهیم و از سوخت پشتیبان برای نیروگاه ها استفاده کنیم.
سخنگوی صنعت برق با اشاره به مزایای استفاده از سوخت گاز برای نیروگاه ها، اظهار کرد: گاز 
سوخت بهتر و مناسب تری برای نیروگاه هاست چراکه باعث افزایش کارایی نیروگاه ها می شود 

و آلایندگی کمتری نیز در پی دارد.
وی با بیان اینکه باتوجه به مزایای استفاده از سوخت گاز اولویت صنعت برق استفاده از گاز در 
نیروگاه هاست، گفت: اگر مشترکان مدیریت مصرف را در دستور کار خود قرار دهند، چالش های 

موجود کاهش می یابد و می توانیم با سوخت گاز زمستان را پشت سر بگذاریم.

نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس خبر داد
همکاری بین وزارتخانه ای برای تامین سوخت 

زمستانه نیروگاه ها و منازل
نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس شورای 
اسلامی، تاکید کرد: وزیر نفت قول داده اند که 
تمام تلاش خود را به کار گرفته تا در فصل 
سرما برای تامین گاز و برق با مشکل روبه 

رو نشویم. 
احمد مرادی ، با اشاره به پیگیری های کمیسیون انرژی 
در خصوص تامین سوخت نیروگاه ها و منازل در فصل 
سرما، بیان کرد: برای تامین سوخت نیروگاه ها در فصل 

سرما مجموعه جلساتی بین وزارت نفت، نیرو و صمت برگزار شده است. همکاری خوبی بین 
این وزارتخانه ها شکل گرفته  و کمیسیون انرژی مجلس نیز نقش نظارتی خود را در این حوزه 

ایفا می کند.
وی در ادامه اظهار کرد: وزیر نفت قول داده اند که تمام تلاش خود را به کار گرفته تا در فصل 
سرما برای تامین گاز و برق منازل با مشکل روبرو نشویم. اما بحث بهینه سازی مصرف نیز بسیار 
حائز اهمیت است. فرهنگ سازی و سیاست گذاری به منظور اصلاح الگوی مصرف مشترکان 

پرمصرف امری ضروری است.
نماینده مردم بندرعباس در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: امروز در تمام کشورهای 
پیشرفته دنیا سیاست هایی اعمال شده تا مردم را به سمت مصرف بهینه سوق دهد. طبیعتا 
در هر کشوری مصرف مشترکان بیش از ظرفیت های داخلی باشد، دچار مشکل خواهند شد. 
اجرای نظام تعرفه گذاری افزایشی_پلکانی یکی از سیاست گذاری هایی است که می تواند 

مشترکان پرمصرف را به اصلاح الگوی مصرف خود سوق دهد.

 آمریکا معافیت عراق برای خرید انرژی
 از ایران را تمدید کرد

دولت واشــنگتن بار دیگر معافیت عراق از 
تحریم های آمریکا برای واردات گاز و برق از 

ایران را تمدید کرد. 
به گزارش واشــنگتن فیری بیکن، دولت جو بایدن، 
رئیس جمهور آمریکا برای یک دوره چهار ماهه دیگر 
معافیت عراق از تحریم های ایران را تمدید کرد تا بغداد 

بتواند همچنان به خرید گاز و برق از ایران ادامه دهد.
فیری بیکن نوشت: همزمان شدن این تمدید معافیت با 

از سرگیری مذاکرات در وین برای احیای برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( سبب شده تا برخی 
اینطور ارزیابی کنند که واشنگتن در حال امتیازدهی به ایران برای نشان دادن حسن نیت خود 

به منظور بازگشت به این توافق است.
در ادامه این گزارش آمده است که دولت بایدن دستور تمدید معافیت عراق را ١٩ نوامبر امضا 
کرده  اما آن را تا ۲٩ نوامبر به کنگره ارائه نداده است و همین امر سبب بروز گمانه زنی هایی 

درباره انگیزه دولت واشنگتن از این کار شده است.
بر اســاس این معافیت، عراق می تواند به مدت ١۲۰ روز دیگر به واردات برق و گاز از ایران 
ادامه دهد و مشمول تحریم های واشنگتن نخواهد شد. این در حالی است که دونالد ترامپ 
رئیس جمهوری پیشین آمریکا مدت زمان دوره این معافیت را کوتاهتر کرده بود اما اکنون بایدن 
آن را تا چهار ماه افزایش داده است.وزارت امورخارجه آمریکا تاکید دارد که ادامه معافیت عراق 
از تحریم های ایران کماکان در راستای منافع ملی آمریکا است. سخنگوی وزارت امورخارجه 
آمریکا با اعلام این خبر گفت که واشنگتن معافیت عراق را تمدید کرده است تا این کشور بتواند 

برای تامین برق مورد نیاز خود وارد تراکنش های مالی لازم با ایران شود.

سخنگوی شرکت آبفای استان اصفهان:
 کاهش ذخیره آب سد زاینده رود 

بر کیفیت آب موثر است
سخنگوی شرکت آبفای استان اصفهان با 
بیان اینکه هر چه میزان آب پشت سد پایین 
تر رود، طبیعتا آب بی کیفیت تری به تصفیه 
خانه ها می رســد، گفت: با ذخیره فعلی آب 
پشت سد زاینده رود باید سهم مورد نیاز آب 
شرب اصفهان برای سه ماه آینده تامین و 

تضمین شود. 
مهرداد خورســندی ، درباره میزان ظرفیت تامین آب 

شرب برای اصفهان بزرگ با میزان آب پشت سد، اظهار کرد: طبق گفته مقامات استان، اگر بنا 
باشد آب زاینده رود باز باشد، حداقل باید تا سه ماه ذخیره آب شرب برای اصفهان داشته باشیم.
وی تاکید کرد: با ذخیره فعلی آب پشت سد زاینده رود باید سهم مورد نیاز آب شرب اصفهان 
برای ســه ماه آینده تامین و تضمین شود.سخنگوی شرکت آبفای استان اصفهان ادامه داد: 
استاندار اصفهان نیز دو هفته پیش اعلام کرده بود که اصفهان به اندازه ١۰۰ روز امکان تامین 
آب شرب دارد.وی درباره کاهش ذخیره سد زاینده رود و نگرانی بابت کاهش کیفیت آب شرب، 
گفت: به طور معمول هر چه میزان آب سد پایین تر رود، آب بی کیفیت تری به تصفیه خانه ها 
می رسد، اما شرکت آب و فاضلاب در تلاش است این آب را بر اساس شیوه های جدید و به 
روز تصفیه و با کیفیت مناسب تحویل مردم دهد.خورسندی افزود: در حال حاضر آب شرب مورد 
نیاز اصفهان بزرگ از طریق تصفیه خانه باباشیخعلی تامین می شود و هیچ چاهی در مدار نیست.
وی افزود: با توجه به سردی هوا و شرایط دمایی موجود، میزان ١١ مترمکعب بر ثانیه آبی که از 
تصفیه خانه آب بابا شیخعلی وارد مدار بهره برداری می شود کفاف نیاز شرب و بهداشت جمعیت 

۵۸ شهر و ۳۸۰ روستای طرح آبرسانی اصفهان بزرگ را می دهد.

اخبار کوتاه 

نشســت بررســی وضع پیشــرفت 
پالایشگاه فاز ۱۴ پارس جنوبی با هدف 
شتاب در اجرای مســیرهای راه اندازی 
اولیه و تحقق تولید در پالایشــگاه این 
طرح، با حضور مدیرعامل شرکت نفت و 

گاز پارس برگزار شد. 
به گزارش شــرکت نفت و گاز پارس، »محمد 
مشــکین فام« در بازدیــد هفتگــی از طرح های 

توسعه ای این شرکت، با حضور در پالایشگاه فاز ١۴ پارس جنوبی، از مسیرهای راه اندازی اولیه )FTP(  و 
فعالیت های اجرایی در این بخش بازدید کرد.

وی در نشستی با رویکرد بررسی پیشرفت مسیرهای راه اندازی اولیه در پالایشگاه فاز ١۴ پارس جنوبی، با 
اشاره به رفع مسائل کارگران شاغل در پالایشگاه، بر ضرورت همکاری و اجرای تدابیر ویژه توسط پیمانکاران 
در جبهه های کاری به منظور شتاب در تحقق تولید و دستیابی به اولویت های تعیین شده تا پیش از زمستان 

امسال تاکید کرد.
در این نشســت ضمن ارائه گزارش اقدام های انجام شده و در حال پیگیری، راهکارهای مدیریتی لازم و 

مناسب، با هدف رفع موانع پیش  روی فعالیت پیمانکاران از سوی کارفرما ارائه شد.
مدیرعامل شرکت نفت و گاز پارس در نخستین روز برنامه بازدید هفتگی از طرح های در حال اجرای این 
شرکت در پارس جنوبی، از محل اتصال خط لوله انتقال میعانات گازی پالایشگاه های پارس ۲ به مخازن 
متمرکز و ایستگاه های اندازه گیری میعانات گازی پارس جنوبی در سایت یک عسلویه و ایستگاه پمپاژ میعانات 

گازی در محل پالایشگاه فازهای ۲۲ تا ۲۴ بازدید کرد.
وی درباره مراحل اجرای این پروژه، گفت: عملیات ساخت این خط لوله ۳۲ اینچی به طول حدود ۶۰ کیلومتر، 
پیش تر تکمیل شده و فعالیت های اجرایی در نقطه پایانی اتصال خط لوله به مخازن متمرکز در عسلویه و 

ایستگاه پمپاژ میعانات گازی در پارس ۲ رو به پایان است.
مشــکین فام تصریح کرد: با بهره برداری از این خط، قابلیــت جدیدی در زمینه افزایش ظرفیت انتقال و 

ذخیره سازی میعانات گازی در پارس جنوبی ایجاد می شود.
به گزارش ایرنا، تولید گاز از فاز ١۴ پارس جنوبی اکنون در جریان اســت و با بهره برداری از پالایشــگاه 
فــاز ١۴، ظرفیت ایران برای فرآورش گاز طبیعی افزایــش خواهد یافت که با افزایش تولید گاز از فاز ١١ 
 پارس جنوبی و سایر میدان های گازی مانند پارس شمالی، می توان از این ظرفیت برای پایداری شبکه گاز

 استفاده کرد. 

تلاش اوپک برای انتخاب جانشین محمد 
بارکیندو به عنوان دبیرکل آینده این گروه 
با درخواست عراق برای نامزدهای بیشتر 

به مانع خورد. 
موعد حضور محمد بارکیندو در مقام دبیرکلی اوپک، 
تابستان سال آینده به پایان می رسد و صحبت درباره 
جانشین وی، در برنامه نشست اخیر اوپک بود اما این 
جلسه بدون هیچ تصمیمی پایان یافت. اوپک اکنون 

یک نشست فوق العاده در ژانویه و پیش از دیدار وزیران اوپک پلاس برگزار می کند تا به این موضوع رسیدگی 
کند.تاکنون کویت یک کاندیدا برای این سمت معرفی کرده که هیثم الغیث، نماینده سابق این کشور در اوپک 
و نخستین رئیس کمیته فنی مشترک اپوک پلاس بوده است. یک نماینده اوپک گفت: وی حمایت عربستان 

سعودی را که مهره پرنفوذی محسوب می شود، به دست آورده است.
اما عراق خواستار فرصت بیشتر شد تا کاندیداهای دیگر پا پیش بگذارند که احتمالا از نیت این کشور برای 

معرفی یک کاندیدا حکایت دارد. با این حال بغداد تاکنون درباره کاندیدا تصمیمی نگرفته است.
طبق اساسنامه سال ۲۰۲١ اوپک، انتخاب دبیرکل مستلزم حمایت یکپارچه همه اعضاست. با این حال دو 
نماینده اظهار کردند که اعضا موافقت کرده اند الزام برای رای اکثریت حداقل این بار باید تغییر کند. از دبیرکل 
اوپک انتظار می رود بی طرفی سیاسی را حفظ کرده و نقش دیپلماتیک مهمی را در اوپک و در ائتلاف اوپک 
پلاس ایفا کند.بارکیندو در شش سال حضور خود در مقام دبیرکلی اوپک، جایگاه تولیدکنندگان آفریقایی را 
تقویت کرد. یک نماینده منطقه ای گفت: تولیدکنندگان غرب آفریقای این گروه ممکن است پس از کنار رفتن 

بارکیندو، کمی احساس یتیمی بکنند اما نقش دبیرکل، ابراز و حفظ یک موضع بی طرف است.
دبیرکل در اوپک برای یک مدت سه ساله انتخاب می شود و این دوره تنها برای سه سال دیگر قابل تمدید 

است. روسای کنفرانس اوپک در گذشته در نبود دبیرکل، موقتا بر دبیرخانه گروه نظارت کرده اند.
شکست برای رسیدن به توافق درباره جاشین عبداله سالم البدری، دبیرکل پیشین اوپک باعث شد وی پس از 
اتمام موعد فعالیتش در سال ۲۰١۲ همچنان در این مقام بماند و سرانجام این گروه سه سال بعد درباره انتخاب 
بارکیندو توافق کرد. البدری ٩ سال و نیم دبیرکل اوپک بود که طولانی ترین مدت فعالیت در این مقام در تاریخ 

اوپک محسوب می شود.
بر اساس گزارش آرگوس، بارکیندو در نشست دوم ژوئن سال ۲۰١۶ اوپک رسما به عنوان دبیرکل منصوب 
شد و در اوت همان سال فعالیتش را آغاز کرد و در نخستین دوره حضورش، دو کشور تولیدکننده نفت آفریقایی 

به عضویت اوپک درآمدند که شامل گینه استوایی در ماه مه سال ۲۰١۷ و کنگو در ژوئن سال ۲۰١۸ بود.

شتاب در اجرای مسیرهای راه اندازی 
اولیه پالایشگاه فاز 14 پارس جنوبی

 عراق روند رای گیری
 انتخاب دبیرکل اوپک را بهم زد

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه خوزستان در بحث 
آب شرب، کشــاورزی و حق آبه زیست 
محیطی با تنش و مشکلات جدی مواجه 
اســت، گفت: رودخانه های خشــک و 
وضعیت ذخایر سدهای استان گواه این 

مساله است. 
سید کریم حسینی ، اظهار کرد: کشور از نظر منابع 

آبی و نیاز به آب به ویژه آب شرب در برخی از مناطق و آب کشاورزی در بسیاری از مناطق با مشکل مواجه 
است و این مساله بر کسی پوشیده نیست.وی افزود: در خوزستان با وجود رودخانه های فراوان و وجود منابع 

آبی متعدد، به دلایل مختلفی با کمبود آب مواجه هستیم و این مساله قابل پذیرش نیست.
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه در خوزستان بیش از ۷۰۰ روستا با مشکل 
آب شرب مواجه هستند، گفت: در ماه های اخیر برخی از روستاها در خوزستان علی رغم داشتن شبکه آبرسانی، 

به دلیل افت فشار و کاهش دبی رودخانه ها با مشکل تامین آب شرب مواجه شدند.
 حســینی با بیان اینکه کشــاورزان خوزستان در دو ســال اخیر به طور جدی با بحث محدودیت کشت 
محصولات کشــاورزی مواجه بوده اند، عنوان کرد: اکنون که در فصل کشت استراتژیک گندم قرار داریم، 
محدودیت های کشت در مناطقی از خوزستان لحاظ شده است که ناشی از مساله تنش آبی و عدم امکان 

تامین آب مورد نیاز کشت ها است.
وی ادامه داد: در شرایط فعلی خوزستان، ایستگاه های پمپاژ آب کشاورزی به دلیل پایین آمدن سطح آب 
با مشکل آبرسانی مواجه هستند و این مساله باعث شده تا کشاورزان خوزستانی نتوانند آنطور که باید کشت 

داشته باشند و این مساله در ادامه معیشت آن ها را به خطر خواهد انداخت.
نماینده اهواز در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه ظرفیت کشاورزی در خوزستان بالا است، تصریح 
کرد: حق آبه کشاورزی خوزستان سال ها است که به طور کامل داده نمی شود و از این رو معیشت بسیاری از 

خانواده های کشاورز در استان به خطر افتاده است.
حسینی عنوان کرد: خوزستان در بحث آب شرب، کشاورزی و حق آبه زیست محیطی با تنش و مشکلات 

جدی مواجه است و رودخانه های خشک استان و همچنین وضعیت ذخایر سدها گواه این مساله است.
وی ادامه داد: انتهای رودخانه های خوزســتان چندین ماه است که خشک شده و حتی دبی آب برخی از 
رودخانه های مهم مثل کارون به شدت کاهش یافته است. همچنین کیفیت آب رودخانه بسیار نامناسب است 

و این مساله بر روی کیفیت آب شربی که در شهرها به دست مردم می رسد اثرگذار است.

 خوزستان در بحث آب 
با تنش و مشکلات جدی مواجه است

 DNA رئیــس دفتر مرکز مطالعات انرژی وین بــا بیان اینکه
سیاست های ایران نفتی است نه گازی، گفت: رسانیدن گاز به 
اروپا، عمق قدرت استراتژیک و امنیت ملی ایران را آسیب ناپذیر 
کرده و صــدور از طریق خطوط لوله موجبــات امنیت جمعی 

کشورهای مسیر را فراهم می کند.
فریدون برکشــلی در ارزیابی تجارت گازی ایران اظهار کرد: در گذشته های 
دورتر، گاز جایگاهی در سبد مصرف انرژی کشور نداشت. نفت و فرآورده های 
نفتی، سهم غالب در سبد انرژی را داشتند. البته زغال سنگ هم جایگاه مهمی 
داشت. در حقیقت در دهه ١۳۵۰ در گزارشی که دانشگاه استنفورد از بخش انرژی 
ایران تهیه کرده بود، نقش زغال ســنگ را حتی فراتر از نفت دیده بود. پاره ای 
گزارش های سازمان برنامه و بودجه هم حکایت می کرد که زغال سنگ، منبع 
اصلی تأمین انرژی ایران بود و در کشــفیات از نظر ارزش حرارتی سهم حتی 

بالاتر از نفت دیده شده بود.
توبیخ به خاطر اکتشاف گاز

وی ادامه داد: در سال های گذشته اکتشاف های گاز در ایران مورد اقبال نبود. 
کاوشگران صنعت نفت، اغلب گاز را در جست وجو برای نفت، پیدا می کردند و 
حتی در مواردی گروه اکتشافی توبیخ می شدند. در حقیقت پارس جنوبی ایران 
را وارد نقشه و معادلات گازی جهان کرد و دنیا و به ویژه کشورهای همسایه به 

برقراری روابط گازی با ایران علاقه مند شدند.
مقدار محدود مصرف داخلی و حجم بسیار بالای ذخایر گازی مرتباً این نظریه 
را تقویت می کرد که جمهوری اســلامی ایــران در طول یک دهه به یکی از 
بزرگ ترین صادرکنندگان گاز جهان تبدیل می شود. یکی از وزیران وقت نفت 

گفت که ایران در یک یا دو دهه آینده وزارت گاز خواهد داشت.
رئیس دفتر مرکز مطالعات انرژی وین گفت: زمانی که قیمت جهانی گاز بسیار 
نازل بود، ایران که منابع سرشار نفتی داشت، انگیزه چندانی برای صادرات گاز، 
در مقام مقایسه با صادرات نفت نداشت. پس از پارس جنوبی هم انگیزه ای در 
ارتباط با صادرات گاز نداشتیم، اما قیمت جهانی گاز روند رو به رشدی داشت و 
به تدریــج بحث گاز به یکی از مباحث جدی و کانونی عرضه و تقاضای انرژی 
تبدیل شده بود. نشانه های روشنی وجود داشت که آینده انرژی های فسیلی پس 

از نفت در صنعت گاز است.
عزمی برای صادرات گاز نبود

برکشلی تصریح کرد: نگرش جمهوری اسلامی نسبت به گاز درون گرایانه بود. 
درواقع اولین اقدام شورای عالی انقلاب در بخش انرژی پس از پیروزی انقلاب 

اســلامی، لغو قرارداد صادرات گاز به شوروی سابق بود. استدلال شورای عالی 
انقلاب هم این بود که قیمت پایین است. هیچ گونه اقدامی هم برای مذاکره و 
اصلاح احتمالی صادرات گاز به آن کشور صورت نپذیرفت. در آن مقطع، برای 
همان گاز اندک صادراتی به شوروی هم، در عمل مصرفی وجود نداشت. البته در 
سال های پس از اکتشاف های پارس جنوبی، هم درباره صادرات گاز زیاد بحث 
می شد، اما در عمل عزم و برنامه مشخص و پیگیرانه ای برای عملیاتی کردن 

صادرات به صورت جدی رخ نداد.
چرا قد و قواره گاز ایران در بازار بین الملل کوتاه است؟

وی معتقد اســت اینکه نتوانسته ایم در قد و قواره و پتانسیل ذخایر گازی که 
داریم در بازارهای منطقه ای و بین المللی حضور داشته باشیم، به خاطر فقدان یک 
اســتراتژی و بسته جامع و خردمندانه انرژی است. وقت زیادی را روی مبحث 
خط لوله آسیایی مابین ایران، پاکستان و هند هدر دادیم، البته انتقال گاز به ترکیه 

موفقیت آمیز و بسیار دشوار انجام شد.
غیبت راهبرد گازی

برکشلی بیان کرد: فطرت صادرات گاز، امنیت طلب است. در شرایط تلاطم های 
مکرر با دیگر کشورها، اعتبار صادرکننده گاز خدشه دار می شود. قابلیت های ایران 
عمدتاً، بالقوه هستند. فاصله تبدیل آن به شرایط بالفعل، نیازمند بازتعریف بسته 
سیاســت های انرژی و گازی جامع است. در غیاب تدوین و طراحی راهبردی 
۲۰ ساله، همراه با سازوکارهای متناسب از بابت سرمایه، فناوری، امنیت عرضه و 

ایجاد برند، نمی توانیم امیدوار باشیم.
نگاه نفتی به گاز

رئیــس دفتر مرکز مطالعات انرژی وین توضیح داد: یکی از دلایلی که ایران 
را در رقابت گازی منطقه ای عقب انداخت، فقدان شناخت کافی از بازار جهانی 
گاز و اهمیت راهبردی آن در همکاری های منطقه ای و جهانی بود. ما در ایران 

با نگاه نفتی به گاز نگاه می کردیم، در عرضه و صادرات نفت، زوایای امنیتی و 
استراتژیک نقش چندانی ندارد. ایران هم در بخش نفت، قواعد بازی را در طول 
چند دهه و گذار از فراز و نشیب های متعدد و دشوار، خوب آموخته است. نوعی 
انباشت تجربه و شناخت از بازار نفت در DNA سیاست های ایران وجود دارد. 
مثلًا در همین شرایط تحریم و فشارهای طاقت فرسا، کاری که کارشناسان نفتی 
ایران انجام می دهند، کشور دیگر برای نمونه ونزوئلا قادر به انجام آن نیست، البته 
هزینه دارد، اما در هر صورت در چارچوب شرایط سخت موجود صحبت می کنیم.

DNA سیاست نفتی ایران گازی نیست
وی با بیان اینکه امروز رشد قیمت جهانی نفت منبعث از رشد مصرف گاز  و 
بلکه زغال سنگ است، افزود: ما چنین تجربه و تبحری به طور مطلق در تجارت 
گاز نداریم. تجربه گازی ایران بیست سال عمر دارد. ما حتی ارزیابی از ساختار 
عرضه و تقاضا و چگونگی عملکرد شدت انرژی کشور هم نداشتیم. دیپلماسی 
گاز و اهمیت و جایگاه گاز در تحکیم امنیت ملی، مقوله ای ناشناخته و نامأنوس 
بود. ما امنیت ملی در ارتباط با گاز را کاملًا داخلی ارزیابی کردیم. به این معنا که 
کوشیدیم با همگانی سازی مصرف داخلی گاز، نفت  خام بیشتری برای صادرات 

داشته باشیم.
برکشــلی در ادامه به موضوع توافق سوآپ گازی بین ایران - ترکمنستان - 
آذربایجان پرداخت و گفت: توافق ســوآپ گاز بین ایران و ترکمنستان مربوط 
به دهه ١۳٩۰ اســت. سوآپ گازی میان کشورهای مختلف در حال اجراست. 
کانادا و آمریکا یکی از اولین قراردادهای سوآپ گاز را بین خود دارند. ایران یکی 
از گسترده ترین و قوی ترین شبکه های خطوط لوله انتقال گاز و البته نفت خام و 
فرآورده را دارد. از این بابت ایران در خاورمیانه مقام اول است. اگرچه خطوط لوله 
فرسوده شــده اند و دچار ریزش و آلودگی محیط و هوا هستند، در هر صورت 
موجودند و مورد اســتفاده قرار دارند، اما برای مرمت سرمایه گذاری زیادی لازم 

است.
سوآپ؛ گامی مثبت در مسیری طولانی

به گفته وی، این ســوآپ هرچند در بعد اقتصادی ارزش افزوده اندکی دارد و 
کاری در مسیر صادرات گاز ایران انجام نمی دهد و بی شک قدم در مسیر راهی 
طولانی و پرمخاطره است، اما احیای آن یک قدم مثبت هست. کل مقدار سوآپ 
گاز ۵ میلیون مترمکعب است که در مقایسه با ۸۰۰ میلیون مترمکعب تولید و 
مصرف داخلی ناچیز است. قرارداد پیشین سوآپ که توسط یکی از وزیران پیشین 
نفت ملغی شد بیش از سه برابر این حجم بود، اما در هر حال اگرچه گامی مثبت 

اما با شرایط مطلوب خیلی زیاد فاصله دارد.

چرا همکاری با اکو مهم است؟
رئیس دفتر مرکز مطالعات انرژی وین تأکید کرد: همان طور که صحبت شد، 
ترانزیت ۵ میلیون مترمکعب گاز طبیعی در روز برای ما درآمدی نیست. درواقع در 
گذشته میزان سوآپ گاز ترکمنستان از مسیر ایران بیش از این بود. البته در آن 
زمان قیمت نفت بالای ١۰۰ دلار برای هر بشکه بود و مشکلات صادرات نفت 
هم با اکنون خیلی تفاوت داشت، بنابراین درآمد ترانزیت ناچیز به حساب می آمد.

اکنون هم خیلی کم است، اما در شرایط کنونی هرگونه تعامل منطقه ای برای 
ایران خیلی حساس و مهم است. تعامل با کشورهای سازمان منطقه ای اکو خیلی 
اهمیت دارد. هر سه کشور عضو اکو هستند. ایران تاکنون از ظرفیت های اکو که 
در دوره ای حتی بحث اتحادیه انرژی اکو هم مطرح بود، بهره برداری نکرده است. 
درواقع اتحادیه انرژی به معنای گاز، برق و فرآورده های نفتی، بنابراین تصور بنده 

این است که این ترانزیت ارزش  و بار سیاسی بالاتری دارد.
شجاع باشیم و اروپا را خیلی جدی بگیریم

وی اظهار کرد: صادرات گاز به اروپا هنوز هم خیلی دور از دســترس نیست. 
فرصت های اندکی در افق وجود دارد، اما نیازمند تصمیم های شجاعانه و مهمی 
است. اروپا به شدت به دنبال متنوع سازی منابع تأمین گاز دریافتی است. اعتبار 
روسیه به عنوان یک تأمین کننده قابل اعتماد تا حدی خدشه دار شده است. منابع 

عرضه مهم دیگری هم وجود ندارد.
برکشلی یادآور شد: در هر حال صادرات گاز به اروپا به سرمایه گذاری و فناوری 
نیاز دارد. همکاری پایدار با دنیا و کشورهای مصرف کننده نیز خیلی اهمیت دارد. 
هرچند هم زمان افزایش تولید هم لازم داریم اما تراز گازی ایران هم اکنون منفی 

است و ما واردکننده خالص گاز شده ایم.
وی تأکید کرد: به هر روی بهترین شرایط برای ما رسانیدن گاز به اروپاست. 
رساندن گاز به اروپا، عمق قدرت استراتژیک و امنیت ملی ایران را آسیب ناپذیر 
کرده و صدور از طریق خطوط لوله موجبات امنیت جمعی کشورهای مسیر را 
فراهم می کند، به طوری که امنیت و ثبات ملی کشور ما به امنیت و ثبات جمعی 
کشورها تبدیل می شود؛ شرایطی که امروز روسیه از آن بهره مند است. همان گونه 

که اکنون اروپا از فشار آمریکا بر مسکو، حمایت نمی کند.
١١ کشور از گاز روسیه در یک مسیر طولانی استفاده می کنند و به آن وابسته اند. 
چنین هدفی هنوز برای ایران قابل تحقق و دست یافتنی نیست که لازم است 
ســازوکار آن فراهم شــود. ایران برای صادرات گاز به اروپا مسیرهای ترکیه و 
دریای خزر را در اختیار دارد. در دریای خزر هم پتانســیل های قدرتمندی برای 

گاز در اختیار داریم.

قیمت نفت که روز جمعــه ابتدا تحت تاثیر نگرانیهای فزاینده 
نسبت به افزایش آمار ابتلا به کووید ۱۹ و آسیب دیدن تقاضای 
جهانی بر اثر شــیوع واریانت جدید امُیکرون صعود کرده بود، 
معاملات را بدون تغییر به پایان برد و ششمین کاهش هفتگی 

متوالی را به ثبت رساند. 
قیمت های نفت در ابتدای معاملات روز جمعه در واکنش به وعده اوپک پلاس 
برای بازبینی سیاست تولید خود در صورت گسترش قرنطینه های کرونایی و 

آسیب دیدن تقاضا برای نفت، بیش از دو دلار در هر بشکه صعود کرده بودند.
بهای معاملات نفت برنت با ۲١ سنت معادل ۰.۳ درصد افزایش، در ۶٩ دلار 
و ۸۸ ســنت در هر بشکه بسته شد. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت 
آمریکا با ۲۴ ســنت معادل ۰.۴ درصد افزایش، در ۶۶ دلار و ۲۶ ســنت در هر 

بشکه بسته شد.
هر دو شــاخص برای نخستین بار از نوامبر سال ۲۰١۸ برای ششمین هفته 

متوالی کاهش پیدا کردند و از نظر فنی، برای نخستین بار از سپتامبر سال ۲۰۲۰ 
برای ششمین روز متوالی در وضعیت پیش فروش قرار گرفتند.

باب یاوگر، مدیر معاملات انرژی در شرکت میزوهو در نیویورک، افزایش آمار 
ابتلا به کووید ١٩، گزارش اشتغال مایوس کننده آمریکا و پایبندی اوپک پلاس 
به سیاست افزایش تدریجی تولید در ژانویه را از عوامل عقبگرد چشمگیر قیمتهای 

انرژی برشمرد.
وزیران اوپک پلاس در نشست روز پنج شنبه با تصویب افزایش تولید ۴۰۰ هزار 
بشکه در روز در ژانویه، بازار را غافلگیر کردند. با این حال تولیدکنندگان اعلام 
کردند اگر تقاضا از تدابیر مقابله با شیوع ویروس کرونا آسیب ببینند، در سیاست 
تولید خود بازبینی خواهند کرد. وزیران اوپک پلاس اعلام کردند اگر ضرورت 
داشته باشند پیش از تاریخ چهارم ژانویه که زمان نشست بعدی این گروه است، 

تشکیل جلسه خواهند داد.
بازارهای نفت کل هفته تحت تاثیر شناسایی واریانت امُیکرون ملتهب بودند و 

گمانه زنی هایی وجود داشت که وضع قرنطینه های جدید، به تقاضا برای سوخت 
لطمه زده و باعث می شود اوپک پلاس افزایش تولید را متوقف کند.

سازمان جهانی بهداشت از کشورها خواست مردم خود را برای مقابله با شیوع 

ویروس کرونا واکسینه کنند و اعلام کرد محدودیتهای سفر پاسخ کافی نیست.
در آمریکا نبراسکا ششمین ایالتی بود که شناسایی شش مورد ابتلا به امُیکرون 

را که بسیار مسری اعلام شده است، گزارش کرد.
شاخصهای وال استریت که در ابتدا در سطح بالاتری گشوده شده بودند، پس 
از انتشار آمار ضعیف تر از حد مطلوب اشتغال ماهانه آمریکا و ابهامات نسبت به 
وضعیت واریانت امُیکرون و مسیر تحکیم سیاست پولی بانک مرکزی آمریکا، 

روند صعودی خود را معکوس کردند.
گزارش اشتغال آمریکا نشان داد اشتغالزایی در نوامبر در بحبوحه کاهش مشاغل 

در خرده فروشی ها، به شکل قابل ملاحظه ای آهسته شده است.
بر اساس گزارش رویترز، شرکت خدمات انرژی بیکرهیوز روز جمعه گزارش کرد 
شرکتهای حفاری آمریکایی هفته گذشته شمار دکلهای حفاری نفت را بدون تغییر 
حفظ کردند. شمار دکلهای حفاری نفت در پنج هفته پیش از آن مرتبا افزایش 

داشت و به بالاترین سطج از آوریل سال ۲۰۲۰ رسید.

بهترین شرایط برای ایران رساندن گاز به اروپاست

کاهش قیمت نفت برای ششمین هفته متوالی

رئیس دفتر مرکز مطالعات انرژی وین:

؟؟؟

گزارش وزارت نیرو نشان می دهد، صرفه جویی و 
مدیریت مصرف برق در دستور کار بوده به طوری  که 
برنامه ریزی برای تدوین بسته بهینه سازی مصرف 
انرژی و هدفگذاری برای ایجاد ۱۰ هزار مگاوات 
ظرفیت بار در شــبکه برق در ۱۰۰ روز اول دولت 

انجام شده است. 
یکی از برنامه هــای »علی اکبرمحرابیان« در زمان معرفی 
به عنوان وزیرنیروی دولت سیزدهم تاکید بر اعمال مدیریت 
مصرف در بخش آب و برق بــود.وی در یکی از برنامه های 
خبری گفته بود: اگر مــردم در منافع حاصل از صرفه جویی 

شریک باشند صرفه جویی بهتر نتیجه خواهد داد.
محرابیان گفته بود مصمم است مردم را در منافع حاصل از 

صرفه جویی شریک کند.
تازه ترین گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت نیرو نشــان 
می دهد، این وزارتخانه با بررسی چالش ها و آسیب شناسی دقیق، 
فعالیت گسترده ای در صنعت آب و برق انجام داده و توانسته 
با اقدام های جدی خود در این حوزه، عملکرد مناســبی را در 

١۰۰ روز اول فعالیت دولت به ثبت برساند.
برنامه های مدیریت مصرف برق

صرفه جویــی و مدیریــت مصــرف برق همــواره یکی از 
موضوع های جدی و اساسی است که از چندین سال قبل مورد 

توجه بوده اما با استقرار دولت سیزدهم این مبحث مورد تاکید 
قرار گرفت و اقدام های جدیدی در این زمینه آغاز شد.

تدوین بسته بهینه سازی مصرف انرژی بر مبنای برنامه ریزی 

جدی برای شناســایی و برخورد با ماینرهای غیرمجاز تولید 
رمزارزهــا، اصــلاح الگوی مصرف بــرق در بخش خانگی، 
برنامه ریزی برای دادن پاداش به مشترکانی که مصرف خود 

را کاهش می دهند، برنامه ریزی برای نصب کنتورهای هوشمند 
برق و جایگزینــی با کنتورهای موجود و تجهیز چاه های آب 
کشــاورزی و اجرای ســامانه پایش مدیریت مصرف خانگی 
برای ایجاد ظرفیت بالغ بر ١۰ هزار مگاوات بار قابل مدیریت 

از جمله این اقدام ها است.
برنامه  کوتاه و میان مدت صنعت برق برای سال های آتی نیز 
شامل تداوم احکام قانونی مورد نیاز از جمله بند )د( تبصره ١۵ در 
قوانین بودجه سالانه، ارائه تسهیلات ارزان قیمت به شرکت های 
دانش بنیان فعال در زمینه تولید کنتورهای فهام و تجهیزات 
بهینه سازی مصرف، همکاری وزارت صمت برای رفع موانع 
تولید کنتورهای فهام و تجهیزات بهینه سازی مصرف از جمله 
تأمین منابع ارزی و مواد اولیه موردنیاز و استفاده از ظرفیت تهاتر 

فروش نفت خام و میعانات گازی صادراتی است.
 افزایش نیروگاه های تجدیدپذیر در ۴ سال آینده

ظرفیت نصب شده فعلی نیروگاه های تجدیدپذیر ٩۳١ مگاوات 
بوده که وزارت نیرو با توجه به برنامه ارائه شده وزیر نیرو تکلیف 
سنجیده ای برای خود آماده کرده و آن هم افزایش نیروگاه های 

تجدیدپذیر ظرف چهار سال آینده است.
سازمان ســاتبا فراخوان احداث نیروگاه های تجدیدپذیر را از 
محل ظرفیت ماده ١۲ قانون رفع موانع تولید منتشر کرده که 
طبق آن ۳١ شرکت برای ایجاد نیروگاه های جدید با ظرفیت 

۴۴ هزار و ۳۶۶ مگاوات اعلام آمادگی کرده اند.
از جمله برنامه های وزارت نیرو برای برون رفت از شرایط فعلی 
این موضوع در قســمت کوتاه مدت و میان مدت شامل انتشار 
اوراق اسلامی، تخصیص گواهی صرفه جویی سوخت و تهاتر 

مطالبات تولیدکنندگان غیردولتی برق است.
بــرق به عنــوان یــک کالای راهبــردی بــوده و یکی از 

زیرساخت های مهم و ضروری کشور محسوب می شود.
فرآینــد تولید، توزیع و مصرف این کالا از حساســیت های 
مختلفی برخوردار است. در دولت قبل، صنعت برق کشور درگیر 
چالش های سخت و نفس گیر زیادی شد اما از بدو ورود دولت 
سیزدهم و انجام بررسی و آسیب شناسی های لازم، برنامه های 

کوتاه و میان مدتی برای این صنعت تدوین شد.
پیشتر علی اکبر محرابیان«  احداث ١۰ هزار مگاوات نیروگاه 
انرژی های تجدید پذیــر را یکی از برنامه های خود در هنگام 

معرفی به عنوان وزیر نیروی دولت سیزدهم برشمرده بود.
وی افزوده بود: گرچه این برنامه بلندپروازانه به نظر می رسد اما 

تلاش بر عملیاتی شدن آن خواهد بود.
چندی پیش هم »محمود کمانی«  رییس سازمان انرژی های 
تجدید پذیر و بهــره وری برق ایــران در جمع خبرنگاران بر 
اجرایی شدن این برنامه تاکید کرد و از اعلام فراخوان پذیرش 

سرمایه گذاری در این زمینه خبر داد.

نگاهی به کارنامه ۱۰۰ روزه وزارت نیرو؛

هدفگذاری برای ایجاد ۱۰ هزار مگاوات ظرفیت بار در شبکه برق
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